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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Людзі на Бешанковіччыне жывуць 
цярплівыя. Яны прывыклі працаваць за 
так, яны прывыклі, што ўсе чыноўнікі да іх 
просьбаў глухія. Яны ведаюць, каб дастукац-
ца да начальства і вырашыць нейкую пра-
блему, трэба не адны боты стаптаць. 

Механізм вырашэння розных пытанняў 
сёння прыкладна такі. Пахадзіўшы па 
інстанцыях і атрымаўшы паўсюль або ад-
мову, або абяцанкі-цацанкі, людзі звярта-
юцца наўпрост да старшыні РВК. Той бярэ 
пытанне пад свой кантроль і, часцей за ўсё, 
дапамагае. Пагартайце старонкі раённай 
“Зары” і Вы атрымаеце пацверджанне маім 
словам. Старшыня дапамог спілаваць дрэ-
ва… старшыня дапамог апусьціць шлюз на 
“Крывінцы”… старшыня дапамог засыпаць 
ямку… .Амаль усе раённыя службы не ро-
бяць ані кроку без каманды старшыні РВК. 
Дык можа трэба ліквідаваць усе кіраўнічыя 
структуры, няхай рабочыя бяруць сабе 
“пуцёўкі” і пад’язджаюць наўпрост да РВК. 
Тут іх і накіруюць, куды трэба. “Не”,- кажуць 

знаўцы. Так нельга. Проста, сёння такі стыль 
работы ўсіх старшынь РВК па ўсёй Беларусі. 
Так як чыноўнікаў на службе ў Прэзідэнта 
хапае, кожны з іх атрымоўвае персанальнае 
даручэнне. І аналагічная сістэма кіравання 
гаспадаркай культывуецца сёння ў раёнах. 
Але голас таго чыноўніка такі слабы, што яго 
і не пачуеш. Іншая справа голас старшыні 
РВК. Гэта -- наш мясцовы прэзідэнт. Калі ён 
сказаў, нешта трэба зрабіць – тое будзе зро-
блена і своечасова. Свайго начальніка шара-
говы работнік можа адправіць ледзь не на 
колькі літар. А вось, калі загадаў старшыня 
РВК, хоцькі-няхоцькі зробіш. Нават ноччу 
даробіш, калі за дзень не паспеў. 

Калі ж у нас пачнуць працаваць чыноўнікі? 
Няўжо яны такія паганыя, што анічога не ро-
бяць? Ды не. Якраз большасць з іх адпавядае 
сваім пасадам, то бок, яны ў стане вырашыць 
усе праблемы самі. Дык у чым жа загвазд-
ка? Чаму без санкцыі старшыні РВК нельга 
вырашыць  аніякае дробязнае пытанне? А 
вось чаму. Па-першае, іхі стыль работы ідзе 

проста ад галоўнага чыноўніка, які ўсё ве-
дае і разумее. Такая ў нас цэнтралізаваная 
ўлада, без яе нельга вырашыць аніякага, 
нават дробязнага пытання. Па-другое, па-
чынаючы з вясны большасць раённых 
арганізацый пачынае сяўбу ў калгасах. Бо 
яны з’яўляюцца падшэфнымі. На месяц-другі  
у іх забіраюць трактары, машыны, а ў дадатак 
і механізатараў. Улетку тыя арганізацыі аб-
кошваюць дарогі, потым пачынаецца ўборка 
зерневых, потым лёну… А яшчэ многія 
арганізацыі круглы год шчыруюць на так зва-
ных аграгарадках. Дык скажыце, калі ж дапа-
магчы людзям? Пры такім раскладзе часу не 
хапае нават, каб выконваць сваю непасрэд-
ную работу. То бок, сувязісты не маюць часу 
займацца сувяззю, меліяратары – сачыць за 
меліяратыўнымі сістэмамі… Калі нават і мо-
гуць, дык ужо і не хочуць, прыкрываюцца 
сваёй “непасільнай” работай у калгасах. 

І тады на дапамогу людзям прыходзіць 
старшыня РВК.

г.станкевіч.

Калі падумаць, часу небагата
Прайшло ў шчасьлівым карагодзе дзён…
Стаяла наша велічная хата
На ўзгорку, абапёршыся на клён.

Спагадвала заўжды, калі са школы
Вяртаўся я, здарожаны, назад.
А вокны задуменна ці вясёла
Глядзелі ў малады шпачыны сад.

Нязьменна сьцерагла мой сон салодкі,
Калі я спаў, скруціўшыся ў клубок.
Сьціхала, калі я рабіў урокі,
Праводзіла з усьмешкай на футбол. 

Спакушвала цяплом на ўлонне печы,
Што непрыступнай крэпасьцю была.  
Здавалася, сама ўладарка вечнасьць
У нашай хаце сто гадоў жыла.

Ды раптам яна ўміг асірацела,
Калі матульчын абарваўся крок.
Калі яе душа ў сукенцы белай 
Ў апошні раз ступіла за парог.

 г.станкевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

ХАТА

Грып – віруснае за-
хворванне. Да яго не-
магчыма прыстасавац-
ца і выпрацаваць сталы 
імунітэт. Раз на пэўную 
колькасць гадоў  грып 
кардынальна мяняецца. 
З гэтым звязаны эпідэміі, 
якія ахопліваюць цэ-
лыя кантыненты.Свіны 
грып небяспечны тым, 
што гэта зусім новы від 
віруса. Захворванне на 
яго працякае больш 
цяжка. Тэмпература 
збіваецца горш і на мен-
шы тэрмін. Ярка выража-
ны праявы інтаксікацыі. 
Калі ў Вас пачынаец-
ца грып, Вы будзеце 
мець высокую тэмпе-
ратуру, якая збіваецца 
медыкаментамі на 30 
хвілін ці пару гадзін. Пры 
свіным грыпе пачатак 
захворвання суправад-
жаецца моцным кашлем, 
часта з кравяністымі 
выдзяленнямі. 

Не трэба думаць, што 
ад свінога грыпу людзі 
будуць паміраць, на-

прыклад, як ад халеры. У 
людзей выпрацоўваецца 
імунітэт, і грып адступае. 
Паміраюць жа не ад 
грыпу наўпрост, а ад яго 
ўскладненняў. Асабліва 
ад пнеўманіі. Бо лёгкія – 
адзін з першых органаў, 
што трапляюцца на 
шляху інфекцыі. Адбы-
ваецца запаленне, якое 
можна інтэрпратаваць, 
як пнеўманію. Далей 
можа быць прыгнятанне 
імунітэту, развіваецца 
татальная рэакцыя ў 
лёгкіх, што выклікае 
парушэнне дыхання, 
сардэчныя парушэнні 
і смерць чалавека. 
Асабліва ў небяспецы 
пры любой віруснай 
эпідэміі дзеці, старыя 
ці людзі з паніжаным 
імунітэтам. Вельмі цяж-
ка, з ускладненнямі 
працякае свіны грып у 
людзей з залішняй вагой 
цела.

Але сёння ёсць прэ-
парат, які здольны разбу-
раць вірус свінога грыпу. 

Гэта азелтамівір, камер-
цыйнае імя – таміфлю. 
Яго раяць прыменяць 
тады, калі хвароба пра-
цякае цяжка або калі на-
ват лёгка хварэе чалавек 
з групы рызыкі – старыя, 
астматыкі, дыябетыкі. 
Калі Вы прынімаеце 
таміфлю, Вам паказана, 
як мінімум, назіранне 
доктара і, як правіла, -- 
шпіталізацыя. 

Наогул, для 
большасці грып – лёг-
кая хвароба. Лячэнне 
вострых рэспіраторных 
інфекцый і грыпу – гэта 
не глытанне таблетак. 
Гэта стварэнне ўмоваў, 
каб арганізм лёгка 
справіўся з вірусам. Трэ-
ба болей піць цёплых 
напояў: кампоты, морсы, 
чай, адвары. Абавязкова 
захоўваць пасцельны 
рэжым. Калі ж на трэці-
чацвёрты дзень няма 
паляпшэнняў, абавязка-
ва выклікайце доктара. 

З матэрыялаў газет.

Старшыня Фонду імя 
Р.Шумана Жан Дамінік 
Джуліані напомніў, што Рабер 
Шуман – міністр замежных 
спраў Францыі, які першым 
выказаў ідэю, што ў пасля-
ваеннай Эўропе больш не 
павінна быць войнаў. Эўропа 
і Эўразвяз сёння – гэта най-
перш мір. (А беларускія 
ідэолагі кажуць нам сёння 
чамусьці пра  зваротнае. Рэд.) 
Еднасць Эўропы азначае мір 
паміж дзяржавамі і народамі, 
мір паміж кіраўнікамі і іх 
народамі. 

Эўропа – вельмі ма-
дэрновая ідэя. Гэта зна-
чыць -- захоўванне сва-
ёй саматоеснасці, але 
супрацоўніцтва ва ўсіх 
сферах. Гэта – вольнае 
перасоўванне па ўсіх краінах, 
што з’яўляецца ўмовай 
росквіту. І гэты эўрапейскі 
дух можа ісці толькі разам з 
прававой дзяржавай, свабо-
дай і дэмакратыяй. Эўропа 
мае патрэбу ў Беларусі, як 
і Беларусь мае патрэбу ў 
Эўропе. І з тымі, хто ўяўляе 
сабой жывыя сілы Беларусі, з 

тымі мы будзем разам. 
Сп.Джуліані падкрэсліў, 

што Аляксандр Мілінкевіч 
мае ў Парыжы шмат до-
брых сяброў. Ён бачыў, як 
Эўропа сёння будуецца і 
развіваецца. 

“Вам трэба вывучаць 
Эўразвяз, выкарыстоваць 
тыя веды для росквіту ваша-
га народу. 

Няхай жыве эўрапейская 
Беларусь!” – такімі словамі 
скончыў сваю прамову стар-
шыня ўплывовага фонду.

“Крывінка” ў інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  
ў Інтэрнэце. Газета размешчана для 
спампавання на сайце http://haradok.
belarda.org/ у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы  “Крывінка”.

вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/

Чаму бюджэтнікі ўбіраюць лён ў 
холад?
Вучаць любіць кіраўніка краіны ...... 6%
Неабходна для гаспадарак ............. 17%
Выхоўваюць паслухмянства ........... 11%
Трэба зняважаць падначаленых ....22%
Прывучаюць да прыгону ................. 44% 

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

адбыўся ў Менску 14 лістапада. З 1087–і 
выбраных дэлегатаў на ім прысутнічала 
809. На Форуме было 98 ганаровых гасцей, 
7 прадстаўнікоў дыпламатычных місій, 52 
карэспандэнты СМІ. З’езд праходзіў у Пала-
цы культуры МАЗа. 

Усе выступоўцы падкрэслівалі неаб-
ходнасць цяснейшай супрацы Беларусі з 
краінамі Эўразвяза. Заходнія госці і дыпла-
маты гаварылі пра няпоўнасць Эўразвязу без 
Беларусі. Параўноўваліся дасягненні краін 
сяброў Эўразвязу, суседак Беларусі, і самой 
Беларусі за апошнія 20 гадоў. Дасягненні 
тыя яўна вышэй ў нашых суседзяў. 

Форум прыняў рэзалюцыі, у якіх ухваліў 
далучэнне Беларусі да Ўсходняга пар-
тнёрства, але выказаў заклапочанасць 
недастатковымі дзеяннямі беларуска-
га ўрада па лібералізацыі палітычнага і 
эканамічнага жыцця ў краіне. Тым больш, 
заўважыў Форум, недапушчальна ўжыванне 
рэпрэсіяў супраць палітычных апанентаў. 

У прынятай праграме дзеянняў Фо-
рум адзначыў, што мы хочам вырашыць 
найбольш вострыя эканамічныя прабле-
мы беларусаў, гарантаваць палітычныя і 
грамадзянскія свабоды кожнага беларуса, 

усталяваць вяршэнства закону і спыніць 
палітычныя рэпрэсіі, наблізіць Беларусь да 
эўрапейскіх стандартаў жыцця. Нашай за-
дачай сёння з’яўляецца, каб кожны беларус 
усвядоміў перавагі еўрапейскай інтэграцыі 
і ўжо ў найбліжэйшы час скарыстаўся з 
супрацоўніцтва з Эўразвязам. 

Афіцыйнае тэлебачанне пра Форум не 
сказала ні слова.

г. станкевіч, 
дэлегат Беларускага Эўрапейскага 

Форуму. 

Аб’явА



2 СТАР.

народная трыбуна

На пачатку лістапада ў Бешанковіцкай 
дзяржаўнай гімназіі адбыўся прыкры вы-
падак. Некалькі гімназістаў 9-га класа, якія 
пражывалі ў інтэрнаце, распівалі гарэл-
ку, у выніку чаго адзін з іх нават трапіў у 
рэанімацыю. 

Здзіўляцца тут няма чаму. У нас у раё-
не п’юць не толькі дарослыя. Канкрэтную 
канкурэнцыю ім складае і моладзь. А той 
факт, што алкагалізм за апошні час значна 
памаладзеў, не здіўляе ўжо нікога. 

Гэты ж выпадак стаў вядомы толькі таму, 
што адзін гімназіст трапіў у рэанімацыю і 
ледзь не памёр. А колькі падлеткаў не тра-
пляе туды, хаця “смакуе” гарэлку амаль 
штодня, мы дакладна не ведаем. 

Памянёныя гімназісты панеслі самае 
строгае пакаранне: іх выключылі з гімназіі. 
Толькі мне здаецца, што гэтым жэстам 
адміністрацыя ўстановы распісалася ў сваім 
бяссіллі. Яе дзеянні былі накіраваны толькі 
на тое, “каб другія баяліся.” Корань зла заста-
ецца некранутым. А ён заключаецца ў тым, 
што мы не даём моладзі ніякай альтэрна-
тывы, і яны вымушаны займацца п’янствам. 
Можа, памянёныя гімназісты якраз і мелі 
магчымасць займацца спортам, але дарос-
лых, якія б сталі ім прыкладам для перайман-
ня, яны не знайшлі. І яны сталі такімі, як усе. У 
іх галаве, нягледзечы на ўсю праводзімую(?) 
ідэолага-асветніцкую работу, склаўся іншы 
стэрэатып герояў, на якіх яны хацелі быць 
падобнымі. А такіх у нашым жыцці пераваж-
ная большасць. І ў гэтым -- віна нашага гра-

мадства. Але яшчэ большая віна чыноўнікаў, 
якія кіруюць гэтым грамадствам, а многія 
пры тым не асабліва абцяжарваюць сябе, 
каб весці цвярозы лад жыцця. Пры ўсёй 
маёй нелюбові да рэвалюцый, якраз тут 
патрэбны рэвалюцыйны падыход, каб 
змяніць стан спраў у раёне. Сітуацыю можа 
змяніць перамена ў паводзінах кіруючай 
эліты, калі ад праблем чыста эканамічных 
яна павернецца да праблем спорта і куль-
туры тварам. А яшчэ -- будаўніцтва ў раёне 
новых спартыўных аб’ектаў. Замест нікому 
не патрэбных аграгарадковых хацін, якія 
праз дзесятак гадоў самаліквідуюцца, мы 
павінны на тыя сродкі пабудаваць у райцэн-
тры басейн, крыты каток, тэнісныя корты, 
цір і г. д. У большасці вёсак гэта ўжо не па-
трэбна. Пакуль не позна тыя аб’екты трэба 
тэрмінова ўключыць у план будаўніцтва ўжо 
на наступны год. Бешанковічы мусяць стаць 
у гэтым плане ўзорным горадам. Сёння зла-
чынна трымаць гіганцкі апарат кіравання, 
а на развіццё спорту і турызму выдзяляць 
лічаныя капейкі. 

А адлічаных з гімназіі, на маю думку, 
трэба вярнуць назад. Тое, што адбылося, не 
віна 14-гадовых падлеткаў, а віна раённа-
га выканаўчага камітэту, аддзелу адукацыі 
і адміністрацыі гімназіі. Толькі ніхто з 
іх прадстаўнікоў у адстаўку (і ў гэтым я 
ўпэўнены) не збіраецца. То бок, сябе-то яны 
вінаватымі не лічаць.

г.станкевіч.

і. Пахаванне ў 
Беларусі ў 21-м 

стагоддзі
Я бачыў шмат пахаванняў па 

тэлевізару. Калі ў няблізкі свет 
адпраўляюць знакамітых людзей, 
то на арганізацыю пахавання выд-
зяляюць вялізныя сумы з бюджэ-
ту, параўнальныя з сумамі, на якія 
можна пабудаваць добры дом ці 
ладны кавалак дарогі. 

Пахаваннямі ў сённяшняй 
Беларусі нікога не здзівіш, бо 
людзі мруць штодня. Так у пачатку 
лістапада закончыла свой жыццё-
вы шлях і Зубец Марыя Рыгораўна 
са Старых Ранчыц, пенсіянерка, 
якая ўсё сваё жыццё адпрацавала 
ў калгасе. Жыла яна ў звычайнай 
хаціне, ніякага асаблівага багацця 
за сваё жыццё не прыдбала, хаця 
шчыравала ў калгасе з дня ў дзень 
да самай пенсіі. А людскага жыцця 
так і не дачакалася.

Як і любы пажылы чалавек, 
яна спадзявалася, што хоць, 
можа, пахаваюць яе па-людску. І 
для таго ўсё было зроблена. Каб 
праводзіць яе ў апошні шлях, для 
суправаджаючых адна з раённых 
арганізацый выдзеліла аўтобус, 
другая -- аўтамабіль”Газэль”. Такім 
чынам пахавальная працэсія да-
бралася да мехдвара былога кал-
гаса 20-ты з’езд КПСС. Тут іх чакала 
непраезджая дарога, якую нібыта 

ў 1941-м перапахалі танкі. А яшчэ 
стаяў вялізны трактар-пагрузчык 
з таўшчэзным тросам. Каб не 
перакуліць машыну з нябожчыкам, 
пагрузчык той прыгладзіў трохі 
каляіну, падрэзаўшы бугор паміж 
каляюкамі, і пацягнуў “Газэль” з 
труною Рыгораўны ў апошні шлях 
да могілак. Збоку, выбіраючы су-
шэйшыя мясціны пайшла працэсія. 
Вось і ўсё. Пухам табе зямля, Ма-
рыя Рыгораўна! 

іі.нялюдская 
ўлада

А цяпер пра тое, чаму мы, бела-
русы, не па-людску жывём і не мо-
жам па-людску памерці. Пра нялюд-
скую ўладу, якую мы сёння маем ў 
Беларусі. Здаецца, і выбіраем мы 
яе рэгулярна, і галоўны чыноўнік 
рэгулярна зрывае свае галасавыя 
звязкі ад крыку на ім жа самім на-
значаную вярхушку. (Бачыце, як 
за нас стараецца!) І ўсе мясцовыя 
чыноўнікі такія добра нам знаёмыя 
людзі. Чаму ж справы, якія яны апя-
каюць, амаль не зрушваюцца з мес-
ца? Чаму ні ў Савецкай Беларуссіі 
цягам сямідзесяці гадоў, ні ў неза-
лежнай Беларусі цягам ужо амаль 
дваццаці гадоў не вырашаліся і не 
вырашаюцца самыя элементарныя 
пытанні? Чаму, каб навесці дарогу 
на могілкі, сюды трэба прывесці 
самаго Лукашэнку, або пахаваць на 

іх мінімум генерала? Каб засыпаць 
ямку на вуліцы, трэба напісаць 
дзесяткі лістоў той жа ўладзе? 

Родныя чытачы “Крывінкі”, 
няўжо Вы думаеце, што падобны 
здзек ёсць у краінах Эўропы, у 
краінах НАТА, якімі нас так пужа-
юць? Я неаднаразова быў у гэтых 
краінах і магу Вам засведчыць, што 
ў іх, чамусьці, хапае сродкаў на 
ўсё. 

Падобна на тое, што ў іх 
няма дурняў. Бо ўладу сваю яны 
сапраўды выбіраюцьі, чамусьці, 
без датэрміновага галасавання. 
А калі тая ўлада не ў стане вы-
рашыць нейкае пытанне, яе вы-
мушаюць сысці ў адстаўку і на тое 
месца прыходзяць іншыя, новыя 
людзі. Бо ў іх ёсць партыі, і лідэры 
тых партый – вядомыя, паважаныя 
ў краіне людзі. Яны канкуруюць 
паміж сабой, маюць доступ на ра-
дыё і тэлебачанне, мірна спрача-
юцца за месца пад сонцам. Бо ў іх 
няма калгасаў-саўгасаў. Бо ў іх няма 
карупцыі, а калі асобны выпадак 
і мае месца, то датычны чалавек 
да канца сваіх дзён не будзе мець 
справу з пасадамі. Яго не перасод-
зяць, як у нас, у іншае кіраўнічае 
крэсла. Бо ў іх верхавенствуе ЯГО 
ВЯЛІКАСЦЬ ЗАКОН, які аднолька-
вы для ўсіх. Менавіта таму, калі ў іх  
нейкі міністр перавысіў хуткасць 
за рулём свайго аўто, ён плоціць 
штраф, бо ён просты грамадзянін 
краіны, які павінен выконваць той 
закон. 

У краінах, якія ляжаць на Захад 
ад Беларусі, чыноўнікі ёсць так-
сама. Але іх выбіраюць на пэўны 
тэрмін, і могуць адклікаць у любы 
момант. Чыноўнікі -- гэта людзі, 
якім народ дае права кіраваць, каб 
жылося лепш гэтаму ж НАРОДУ. 
Калі яны не ў стане арганізаваць 
для народа такое жыццё, іх выганя-
юць, або, часьцей, яны самі сыход-
зяць у адстаўку. Галоўны чыноўнік, 
як вядома, --  Прэзідэнт краіны. І 
яго людзі выбіраюць пакіраваць 
не пажыццёва, а толькі на пэўны 
тэрмін, з той жа мэтай -- каб наро-
ду жылося лепш. І тэрмін той вы-
значаны Канстытуцыяй, якую не 
мяняюць пад чалавека, які б хацеў 
валадарыць вечна, як гэта зрабілі ў 
нас. І яго змушаюць ісці ў адстаўку, 
калі людзі незадаволеныя сваім 
жыццём, або адсутнасцю перамен 
да лепшага.

А што маем мы, беларусы? Веч-
ную ўладу, якую “выбіраем” ужо 15 
гадоў і колькі шчэ будзем выбіраць 
далей -- невядома. Адны і тыя твары, 
што ў Мінску, што ў Бешанковічах. І 
канца ёй нябачна. Што можа тая 
ўлада? Анічога. Яна можа толькі 
пускаць пыл у вочы. Гэта Вы рэ-
гулярна бачыце, калі штовечар 
Прэзідэнт дае разнос меншым па 
рангу чыноўнікам. Потым тыя ў 
сваю чаргу “разносяць” абласных, 
абласныя -- раённых начальнікаў. 
Потым усё сціхае. Справа не кра-
наецца з мёртвай кропкі. А калі і 
кранаецца, то далей цэнтральных 

вуліц райцэнтра і пабудовы такіх 
знаёмых хацін “аграгарадкоў на ба-
лоце” не адыходзіць. 

Ну, дык як Вам жывецца, дарагія 
зямлякі?  За каго будзеце галаса-
ваць на наступных выбарах? Можа 
Вы не ведаеце, што ў Беларусі 
ёсць сумленныя людзі, які могуць 
вывесці краіну з гэтага тупіка? Ця-
перашняя ўлада, зразумела, вельмі 
баіцца іх. Іх не пускаюць ні на тэ-
лебачанне, ні на радыё. Пра іх га-
вораць такія страхі, нібыта яны не 
дадуць Вам ні пенсій, ні заробкаў. 
Сённяшнія ўладары добра знаюць, 
як толькі людзі даведаюцца, што ў 
Беларусі ёсць дастойная альтэрна-
тыва Лукашэнку і яго кампаніі, ім за-
станецца пакіраваць пару тыдняў. 

Але ж беларусы -- народ 
цярплівы. Яны прачытаюць 
“Крывінку” і скажуць, што ўсё 
тут напісанае -- праўда, але ад іх 
асабіста нічога не залежыць. І тое 
будзе няпраўдай. Бо да той пары, 
пакуль мы будзем або моўчкі 
падтрымліваць нашу сённяшнюю 
ўладу, або пагаджацца з ёю, што 
яна нешта робіць, мы так і будзем 
жыць не па-людску. 

Пераважная колькасць людзей 
у Беларусі хоча жыць інакш. Сёння 
яны аб’ядноўваюцца вакол Аляк-
сандра Мілінкевіча, які хутчэй за 
ўсё зноў будзе спрабаваць на чар-
говых выбарах дайсці да праўды. 
Атрымаецца ў яго ці не  -- залежыць 
ад нас з Вамі.  

г.станкевіч.

Жыхары вёскі Кошчава папрасілі мяне 
напісаць у “Крывінцы”, як яны штогод мучаю-
ца з кладкай праз аднаймённую рэчку. Для 
тых, хто не ведае сутнасці справы, патлума-
чу. 

Кошчава -- вёска вялікая. Цягам добрых 
паўтара кіляметраў ляжыць яна на беразе 
Крывінкі. І тая рэчка адразае прамы шлях 
у суседняе Верхняе Крывіна, да якога ру-
кою падаць,  дзе сельсавет, магазін, пошта, 
аўтобусны прыпынак і г. д. Калі дабірацца з 
аднае вёскі ў другую дарогай, праедзеш не 
менш пяці кіляметраў. Калі ж праз кладку – да 
ўсіх тых устаноў не больш паўтара кіляметра. 
Асабліва ж зручна ўсім кашчаўцам хадзіць 
праз кладку, каб наведаць могілкі. Бо яны ля-
жаць якраз на другім беразе Крывінкі адразу 
за вёскай. 

Кладка тая, па якой прыходзіцца 
перабірацца з берага на бераг, уяўляе сабой 
сасновы хлыст, на якім замацаваны памост з 
поручнем. Яна вісіць над вадою ў нейкім ме-
тры, і, зразумела, павадкавыя воды рэгуляр-
на зрываюць і зносяць усё, што замацавана 
на хлысту, а то і сам хлыст. Другая кладка, 
якая ляжыць з іншага боку вёскі, знаходзіцца 

на вышыні 4-х ці 5-і метраў. Ёй нічога не 
пагражае, і служыць яна без рамонту ўжо 
дзесяцігоддзі. 

Дык вось, нашай мясцовай ўладзе першая 
кладка – страшны галаўны боль. Бо штогод 
пасля павадка яе прыходзіцца рамантаваць, 
шукаць матэрыялы і людзей. А, вядома ж, 
наша ўлада прывыкла жыць бесклапотна. 

За ўсе 70 гадоў савецкай і амаль 20 гадоў 
постсавецкай улады ў Верхнім Крывіне не 
знайшлося ніводнага старшыні сельсавету, 
які б вырашыў тое пытанне канчаткова і бес-
паваротна. Скажам, пабудаваў капітальны 
мосцік. Або капітальную кладку. Не абця-
жарваюць сябе ўладатрымаючыя народнымі 
клопатамі. Навошта ім тая кладка? Ну не 
ходзіць па ёй старшыня сельсавету і ўсё тут! 
Машына – пад задам, сёў і праз пяць хвілін у 
раёне. Там ён можа “рашаць праблемы”. Вось 
толькі чые праблемы вырашаюць старшыні 
нашых сельскіх саветаў, для большасці 
жыхароў тых сельсаветаў сёння так і заста-
ецца таямніцай.  

г.станкевіч. 
На здымку: не кожны рызыкне перабірацца 

такой кладкай, калі яна нават у парадку.

Кашчаўская кладка

Пад	такім	 загалоўкам	 “Крывінка”	 распачынае	публікацыю	артыкулаў,	
тэматыку	якіх	падказалі	простыя	людзі	з	народа.	Яны,	як	правіла,	просяць	
не	падпісваць	артыкул	іх	прозвішчамі,	бо	баяцца	пераследу	з	боку	ўлады.

Гарадскія ўлады не вельмі падшавельваюц-
ца, каб яшчэ да выпадзення снегу навесьці па-
радак на вуліцы імя Абазоўскага. Я маю на ўвазе 
ўчастак ад гарадской лазні да мосціка каля 
фабрыкі рымарскіх вырабаў. Ладны ўчастак 
зямлі тут разрыты і абы як засыпаны. Ён нічым 
не абазначаны, а таму ў восеньскіх прыцемках 
уяўляе сабой небяспеку, як для пешаходаў 
ці раварыстаў, так і для аўтамабілістаў. А з 
тым, што рух па гэтаму ўчастку вуліцы даволі 
інтэнсіўны, спрачацца не прыходзіцца: побач 
гарадская лазня. Яе ж наведваюць не толькі 
маладзёны, але і людзі пажылога ўзросту. 
Асабліва небяспечна размінацца на вузкай 
дарозе пешаму і матарызаванаму, бо дарога 
тут досыць вузкая. Тым больш, што тая пастка 
стаіць на самым павароце. Калі выпадзе снег, 
то не адразу ўбачыш, дзе тут абочына, а дзе 

пачынаецца абрыў. 
Калі работу нельга скончыць да выпадзен-

ня снегу, трэба хаця б абазначыць небяспеку, 
паставіць нейкія поручні. 

г.Мікалаеў.
На	здымку: незавершанае дабраўпарадка-

ванне па вул. Абазоўскага. 
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За п’янку – адлічыць

НА ВУЛІЦЫ АБАЗОўСКАГА



Беларусь — у 
Еўропу! Хто за? 
Хто супраць? 
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МінсКу ёсць шТо 
сТраЧваць у ЕўроПЕ

Рашэнне Рады Еўразвязу аказалася цалкам 
чаканым. 17 лістапада Брусель, з аднаго боку, 
прадоўжыў візавыя санкцыі супраць бела-
рускага начальства, з іншага — адразу ж іх 
прыпыніў на той самы тэрмін, да кастрычніка 
2010 года. Прапанавана скласці супольны пра-
межкавы плян вызначэння прыярытэтаў для 
рэформаў (чытай: хатняе заданне).

Карацей, новы выпрабавальны тэрмін. У 
гэты перыяд трапляюць мясцовыя выбары. 
Так што мікрадоза не самых харызматычных 
апазіцыянераў можа быць упырснутая ў асоб-
ныя перыферыйныя саветы (каторыя ў прын-
цыпе мала што вырашаюць).

Гэтыя выбары могуць прайсці па ад-
носна мяккім сцэнары, бо Лукашэнка 
зацікаўлены стварыць болей-меней спры-
яльны міжнародны фон перад прэзідэнцкай 
кампаніяй. А там ужо будзе не да кітайскіх 
цырымоній.

У дакуменце Рады ЕЗ выказана глыбо-
кае шкадаванне з тае нагоды, што Мінск 
не прадэманстраваў належнага прагрэсу 
ў выкананні пяці сакраментальных ўмоў. 
Беларускі афіцыйны бок зараз, пэўна, таксама 
выкажа шкадаванне, што Еўразвяз, маўляў, не 
знайшоў моцы цалкам адмовіцца ад старых 
падыходаў.

Пасля гэтага найгранага абмену 
шкадаваннямі (бо ілюзій у ніводнага з бакоў не 
было і няма) працэс пойдзе далей. Ні Еўропа, 
ні беларускае начальства не зацікаўлены пса-
ваць трэнд.

На Лукашэнку цісне, у прыватнасці, расійскі 
чыннік. Не выпадкова ў той самы дзень, 17 
лістапада, ён на адмысловай нарадзе выказаў 
даволі скептычнае стаўленне да перспектыў 
траістага мытнага звязу. Маўляў, Расія і Ка-
захстан з іх запасамі вуглевадароднай 
сыравіны будуць выступаць у гэтым хаўрусе 

кансалідавана, а вось інтарэсы беларускай 
эканомікі могуць пацярпець. У сваёй фірмавай 
манеры Лукашэнка павесіў адказнасць на 
ўрадоўцаў: маўляў, пагодзіцеся на нявыгадныя 
ўмовы — наракайце на сябе!

Паказальна, што ён завастрыў увагу на 
нявызначанасці двух пытанняў — ці будзе 
скасавана мыта на нафту і ці будзе адзінае 
цэнаўтварэнне на прыродны газ ды іншыя 
энергарэсурсы.

Вожыку зразумела: менавіта энергетычныя 
выгады вабяць беларускі бок у новым пра-
екце Крамля. А раптам выгарыць тое, што не 
пашэнціла атрымаць пад маркай саюзнай 
дзяржавы — газ па цэнах смаленскага пояса і 
ўсё такое… Масква ж, мякка кажучы, ісці насу-
страч не спяшаецца. Ну дык і можа атрымаць 
халодны душ.

Паводле Лукашэнкі, таксама «нельга забы-
ваць, што ў цяперашніх умовах удзел Беларусі 
ў мытным звязе набывае геапалітычны 
сэнс, прытым вельмі глыбокі». Сапраўды, 
адмыслоўцы ўжо зазначалі, што ўваход у гэты 
альянс пад патранажам Масквы можа адсек-
чы нашу краіну ад выгад «Усходняга партнёр-
ства», і найперш — ад стварэння зоны свабод-
нага гандлю з Еўразвязам.

Карацей, «Чапай думаць будзе». І яшчэ 
вялікае пытанне, ці адбудзецца ў вызнача-
ны тэрмін трыўмфальнае падпісанне папер 
мытнага звязу. Маскоўскім стратэгам рана 
паціраць рукі. Ва ўсякім разе, без добрай пра-
платы, без саступак Лукашэнку праект можа 
ляснуцца. Гэта раней здавалася: куды ён дзе-
нецца з падводнай лодкі!

У сённяшняй сітуацыі беларускаму началь-
ству ўжо ёсць што страчваць на еўрапейскім 
кірунку. І гэта ці не галоўны вынік года кволага 
«пацяплення».

аляксандр Класкоўскі.

«Піпл у Беларусі 
яшчэ не зусім усведам-
ляе гэту ісціну», — збіўся 
на англіцызм Алесь 
Лагвінец, перакладаю-
чы еўрадэпутата Яцка 
Пратасевіча. Той казаў, што 
не толькі наша краіна мае 
патрэбу ў Еўропе, але і на-
адварот, і важна, маўляў, 
каб гэта ўсвядоміў увесь ту-
тэйшы люд.

Агаворка перакладчы-
ка падалася сімвалічнай. 
Калі я шыбаваў ад метро на 
імпрэзу ў Палац культуры 
МАЗа, то бачыў: піпл Завод-
скага раёна лечыць галаву 
ля суседняга гастранома і, 
бадай, найменей дбае пра 
еўрапейскі вектар.

На форуме называліся 
аптымістычныя лічбы — 
хтосьці казаў пра траціну, 
а філосаф Уладзімір 
Мацкевіч — нават пра 43% 
еўрабеларусаў. Але сам жа 
агаварыўся: гэтыя 43% на-
самрэч не аб’яднаныя ней-
кай супольнай ідэяй. Ды і 
сацыёлагі падкрэсліваюць: 
у значнай долі рэспандэнтаў 
Еўропа асацыюецца най-
перш з багатымі вітрынамі, 
а не з дэмакратычным ла-
дам і правамі чалавека. 
Вось і атрымліваецца, што 
для многіх суайчыннікаў гэ-
тыя каштоўнасці сапраўды 
эфемерныя — так называе 
іх афіцыйны кіраўнік.

Уладам зручна, калі 
грамада атамізаваная, за-
грузлая ў клопатах пра 
асабістае выжыванне. 
Кіроўная вярхоўка рэф-
рэнам дзяўбе, што хоча 
ладзіць гешэфты з Бруселем 
«без пасярэднікаў».

Паводле задумы 
ініцыятараў, Беларускі 
еўрапейскі форум мусіў 
стаць сігналам і ўладам, і 
Еўразвязу: вось мы, згур-
таваныя свядомыя грамад-
зяне, якія не хочуць быць 
назіральнікамі працэсу! Не 
радыкалы, каторым чым 
горай, тым лепей, але і не 
статысты.

Добра, што Бела-
русь улучылі ва «Усход-
няе партнёрства», аднак 
сапраўдная еўраінтэграцыя 
немагчымая без карэнных 
дэмакратычных змен уну-
тры краіны, прыспешыць 
якія мы і патрабуем ад свай-
го ўраду. Такая вось, калі 
сваімі словамі, сутнасць 
выніковай рэзалюцыі фору-
му, прынятай без асаблівых 
дыскусій.

Калі коратка, то 
арганізатары зладзілі 
дыхтоўнае палітычнае шоў. 
Усё прадумана, акурат-
на, стылёва. Відэазвароты 
ад статусных еўрапейскіх 
палітыкаў, абойма 
знакамітых ганаровых гас-
цей… Нават на ўзроўні 
атрыбутыкі, тэхнічнага за-
беспячэння — буклеты на 
добрай паперы, кампакт-
дыскі з матэрыяламі, 
відэаэкран і ўсё такое — па-
вявала не андэграундам, а 
гэтакай, ведаеце, сістэмнай 
рэспектабельнасцю.

Імпрэза нагадала мне 
бачанае пры канцы верасня 
ў Берліне перадвыбарнае 
мерапрыемства ХДС з Ан-
гелай Меркель у галоўнай 
ролі. Тут, натуральна, адпа-
ведная роля была наканава-
на Аляксандру Мілінкевічу 
(так што хоць і націскалі 
вербальна на грамадзян-
скую супольнасць, палітыка 
усё адно вылазіла).

Партыя Меркель 
неўзабаве перамагла, і яна 
зноў стала канцлеркай. 
Лідэр Руху «За свабоду» 
на форуме ў Палацы куль-
туры МАЗа фактычна даў 
старт сваёй перадвыбарнай 
кампаніі. Агучыў некаторыя 
праграмныя тэзы. Зрабіў, як і 
належыць любому палітыку, 
каскад бадзёрых заяў. Трэба 
думаць, зрабіў уражанне на 
замежнікаў арганізацыяй і 
масавасцю імпрэзы.

Але што можна казаць 
пра шанцы Мілінкевіча, як і 
любой апазіцыйнай фігуры, 
у краіне, дзе палітычная 
сістэма строга заточа-
ная пад аднаго чалавека? 
Тут вам не Германія. Тут 
апазіцыя — для дэкарацыі.

Пры жорсткім 
аўтарытарным рэжыме 
электаральную сітуацыю 
можа пахіснуць ціск вуліцы. 
Але ў нас на сёння крызіс 
генеруе ў паспалітага люду 
не рэвалюцыйны дух, а на-
строй на самавыжыванне. 
Глуха як у танку.

З р э ш т ы , 
нядобразычліўцы экс-
адзінага апазіцыйнага кан-
дыдата акурат і дзяўбуць, 
што той апрыёры згодны 
быць спарынг-партнёрам 
самі-ведаеце-каго. «Пэўныя 
сайты вырашылі, што калі 
няма канфрантацыі, то няма 
і сэнсу ў такім форуме», — 
дыпламатычна абмаляваў 
калізію шведскі амбасадар 
Стэфан Эрыксан. Праўда, 
калі трохі пазней на тры-
буну выйшаў пасіянарны 
Севярынец, то тыя сайты 
адпачывалі. Бязбожнаму 
рэжыму папала па поўнай 
праграме.

Увогуле ж асаблівай 
інтрыгі, драматургіі на фо-
руме чакаць і не варта было. 
Вакол чаго ламаць дзіды? 
Адзінага (ва ўсякім разе 
фармальна) тут не выбіралі, 
а за еўрапейскі выбар — усе 
аднагалосна.

Хіба што Мікола 
Статкевіч, палітычны канку-
рэнт Мілінкевіча ў еўранішы, 

спрабаваў падчапіць 
арганізатараў: маўляў, до-
бра што падхапілі тэзы, 
вылучаныя шэсць гадоў 
таму нашай «Еўрапейскай 
кааліцыяй»! (Ягоны выступ, 
дарэчы, стаў сімптомам: апа-
феоз унутрыапазіцыйнага 
высвятлення стасункаў 
яшчэ наперадзе.)

Ну і калі прымаліся 
выніковыя дакументы, дык 
Зміцер Дашкевіч, лідэр «Ма-
ладога фронту», трохі дадаў 
у рэзалюцыю перцу: дамог-
ся, каб улучылі патраба-
ванне да ўладаў вызваліць 
палітвязняў.

Зразумела, аднак, што 
як ні адточвай фармулёўкі, 
яны застануцца слоўнымі 
экзэрсісамі, калі няма 
механізмаў увасаблення 
праграмы. Улада ж сказала 
выразна: абыдземся без 
пасярэднікаў!

Яцэк Пратасевіч, 
кіраўнік дэлегацыі 
Еўрапарламента па сувя-
зях з Беларуссю, у размо-
ве з журналістамі сказаў, 
што тэстам для тутэйшага 
кіраўніцтва стануць мясцо-
выя выбары. Ваш пакорлівы 
слуга нагадаў яму: летась 
перад парламенцкімі 
выбарамі Еўропа такса-
ма цвердзіла пра тэст, а ў 
выніку пракаўтнула «стэ-
рыльную» Палату. Ці не вы-
глядае, што сёння Еўразвяз 
стаў закладнікам сваёй 
мяккай лініі ў дачыненні да 
беларускіх уладаў?

З адказу вынікала, што 
еўрадэпутат не верыць 
ў цудоўную перакоўку 
Лукашэнкі («ён наўрад ці 
памяняе сваю палітычную 
філасофію»). Але Пратасевіч 
мяркуе, што патрэба ў 
заходніх грашах змусіць 
рэжым да пэўнай гнуткасці, 
саступак.

Астатняе для беларусаў 
сёння ўвасабляецца ў 
расплывістай фармулёўцы 
«акно магчымасцяў». 
Пра гэта дыскутуе кола 
пасіянараў, але ж піпл не 
надта зазіраецца ў тое акно. 
І калі ўлада кажа, што абыд-
зецца без пасярэднікаў, гэта 
азначае, што народ яна про-
ста не бярэ ў разлік.

Зрэшты, той самы Яцэк 
Пратасевіч, былы бунтар-
антыкамуніст, нагадаў: 
«Берлінскі мур таксама 
разбурылі звычайныя 
людзі».

аляксандр Класкоўскі.

ПАНДЕМИЯ ПОКАЗАЛА ГНИЛОСТЬ 
СИСТЕМЫ ЗДРАВООХРАНЕНИЯ

Медик утверждает, что еще 25 октября во 
время консилиума в реанимации 6-й клини-
ческой больницы Минска он заявил главно-
му пульмонологу Минздрава Беларуси, что 
они «имеют дело с атипичной пневмонией». 
Через две недели врач подал свои предло-
жения главному инфекционисту Минздрава. 
В ответ услышал, что уже давно все делается, 
и заболевание идет на спад.

«Второй месяц в республике полыхает 
пожар: пандемия гриппа захлестнула госу-
дарство, в очередной раз показав гнилость 
системы здравоохранения и нашу полную 
незащищенность»,  - говорится в письме 
врача-инфекциониста. Шавлов считает, что 
информация, которую предоставляет обще-
ственности Министерство здравоохранения, 
не соответствует действительности.

Как сообщил Шавлов в интервью Бела-
ПАН, он выступил с открытым письмом, по-

скольку считает необходимым проинформи-
ровать общественность о том, что случаев 
заболевания тяжело протекающей пневмо-
нией много в отдельных клиниках столицы. 
По его данным, вся информация о таких 
случаях аккумулируется в Минздраве, куда 
поступает каждый день. В настоящее время 
в медучреждениях есть лекарства для лече-
ния гриппа и пневмонии. Однако насколько 
велики запасы, и какова потребность в них, 
Шавлов сказать не смог.

Напомним, по официальным данным на 
23 ноября в Беларуси лабораторно под-
тверждены 179 случаев заболевания панде-
мическим гриппом A (H1N1). На 19 ноября 
вирус гриппа A (H1N1) был выявлен у 13 че-
ловек, умерших от пневмонии. О количестве 
случаев пневмонии и смертей от нее в эпи-
демический период Минздрав не сообщает.

в Беларуси — эпидемия атипичной пневмонии. Такое мнение в открытом 
письме, направленном в сМИ Беларуси, высказал ассистент кафедры инфек-
ционных болезней Белорусской медицинской академии последипломного об-
разования николай шавлов. 

С начала года пьяными за рулем задер-
жаны 123 милиционера и военнослужащих 
войск МВД. Только за последнюю неделю в 
Беларуси совершены три ДТП с гибелью лю-
дей, участниками которых стали сотрудники 
МВД, двое покончили жизнь самоубийством 
и 9 человек заключены под стражу за пре-
вышение служебных полномочий. Картина, 
мягко говоря, нелицеприятная. 

Чтобы изменить ситуацию, с 25 ноября 
руководство главного управления кадров 
МВД по указанию министра внутренних дел 
Анатолия Кулешова проводит совещания в 
регионах с должностными лицами, отвечаю-
щими за организацию кадрового обеспече-
ния и идеологическую работу в органах и 
подразделениях, сообщает газета «На стра-
же». 

Цель совещаний, которые, кстати, уже 

прошли в Гомеле, Могилеве и Витебске 
– укрепление законности и дисциплины, 
предупреждение и профилактика пьянства 
и суицидов. 

В результате руководству Могилевско-
го УВД и территориальных подразделений 
указано до 7 декабря провести встречи с 
представителями религиозных конфессий, 
направленные на профилактику суицидов, 
пропаганду истинных христианских ценно-
стей в правоохранительной службе. 

В Гомельской области до 7 декабря за-
местители начальников ОВД должны пооб-
щаться абсолютно с каждым милиционером, 
привлечь представителей общественности 
и священнослужителей для бесед в коллек-
тивах.

Аналогичная задача поставлена и в Витеб-
ском УВД.

ПРОБЛЕМЫ МИЛИЦИИ
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Белорусско-российской ин-
теграции уже почти полтора 
десятка лет, но впервые пре-
зидент РФ пригласил большую 
группу журналистов из союзной 
страны на пресс-конференцию. 
Формально мероприятие по-
священо 10-летию подписания 
Договора о создании Союзного 
государства. Однако всем оче-
видно, что это лишь удобный по-
вод для пресс-конференции Д. 
Медведева. Ибо юбилей приня-
то праздновать торжественно, 
говорить о достижениях, делать 
комплименты партнеру, вещать 
о блестящих перспективах Со-
юзного государства. Здесь же 
все было наоборот.

О том, что это мероприятие 
стало инструментом давления 
Кремля на А. Лукашенко, гово-
рит состав журналистского кор-
пуса, приглашенного в резиден-
цию «Барвиха». Из 14 человек 6 
представляли государственные 
СМИ и 8 — негосударственные 
медиа. Всем известно, как враж-
дебно белорусские власти отно-
сятся к независимым средствам 
массовой информации. И то, что 
они преобладали на встрече с Д. 
Медведевым, факт очень знаме-
нательный.

Вообще отношение Кремля 
к независимому белорусскому 
обществу является очень чут-
ким барометром степени конф-
ликтогенности между Москвой 
и Минском. Как правило, крем-
левская команда его в упор не 
замечает. Российское посоль-
ство в Беларуси изо всех сил 
сторонится любых контактов с 
оппозицией, негосударствен-
ными организациями, аналити-
ческими центрами или СМИ. Но 
как только противоречия между 
Москвой и Минском обостряют-
ся, Кремль тут же обращается к 
ним. Вспомним, как сразу же по-
сле известного скандала с «муха-
ми и котлетами» в 2002 году гла-
ва прокрем-левского Совета по 
внешней и оборонной политике 
С. Караганов стал приглашать в 
Москву на семинары представи-
телей белорусской оппозиции. 
Более свежий пример. Этим ле-
том после «молочной войны», 
отказа А. Лукашенко подписать 
соглашение о КСОР ОДКБ в рос-
сийскую Госдуму были пригла-
шены несколько оппозицион-
ных лидеров Беларуси.

А. Лукашенко семь лет под-
ряд встречается с журналиста-
ми из РФ, чтобы рассказать им 
«правду» об интеграции Белару-
си и России. Не далее как 2 октя-
бря президент Беларуси провел 
пресс-конференцию для россий-
ских СМИ, где обвинил Москву 
во всех смертных грехах, а гла-
ву российского правительства 
В. Путина размазал по стене. На 
прошлой неделе А. Лукашенко 
высказал сомнение, стоит ли 
подписывать документы о соз-
дании Таможенного союза. И 
вот последовал «ответ Чембер-
лену», политический бумеранг. 

Как говорится, от нашего стола 
вашему столу.

Сама пресс-конференция 
для белорусских СМИ с преоб-
ладанием журналистов незави-
симых изданий стала главной и, 
пожалуй, единственной сенса-
цией. Ибо в ходе ответов Д. Мед-
ведева никаких сенсационных 
заявлений не прозвучало. Кро-
ме прессинга на официальный 
Минск, это было одновременно 
и послание белорусскому обще-
ству.

Президент России особо ак-
центировал внимание на том, 
что Беларусь — суверенное 
государство, на этот статус Мо-
сква не покушается и даже под-
черкнул название «Беларусь», в 
то время как российские СМИ 
называют нашу страну «Бело-
руссия». Одновременно Д. Мед-
ведев высоко оценил конструк-
цию «Союзное государство» и не 
собирается от него отказывать-
ся.

Судя по всему, президент РФ 
не видит противоречий между 
этими тезисами. На самом деле 
создан-ное 10 лет назад Со-
юзное государство рассматри-
валось обеими сторонами как 
промежуточный механизм, пе-
реходная форма к полному объ-
единению Беларуси и России. Д. 
Медведев как юрист прекрасно 
понимает, что суверенные госу-
дарства не могут входить в со-
став какого-то еще Союзного го-
сударства. Но, похоже, политик 
победил правоведа.

Д. Медведев обратил вни-
мание на то, что РФ оказывает 
Беларуси большую экономиче-
скую помощь. С 1991 г. Россия 
вложила в нашу страну около 
$50 млрд в виде инвестиций и 
преференций. Стоимость газа 
для Беларуси в следующем году 
будет на 30 — 40% ниже, чем «в 
сопоставимых странах». За два с 
половиной года Минск получил 
$3 млрд российских кредитов. 
Рассматривается вопрос о вы-
делении новых кредитных ре-
сурсов (возможно, речь идет о 
субсидировании строительства 
АЭС).

С другой стороны, отметил 
Д. Медведев, Россия не вмеши-
вается во внутренние дела со-
юзника, не собирается реализо-
вывать свои сценарии в ходе 
избирательной кампании в Бе-
ларуси. Этот месседж призван 
успокоить А. Лукашенко, пока-
зать ему, что Москва не готовит 
удар в спину. Поэтому, дескать, 
можешь не волноваться и не 
лезть в драку.

Но все эти экономические 
преференции не являются гу-
манитарной помощью. Взамен 
за такую щедрость Беларусь 
должна участвовать в боевых 
действиях КСОР ОДКБ в случае 
возникновения угрозы одной из 
стран договора о коллективной 
безопасности. Д. Медведев не-
двусмысленно подчеркнул, что 
международные договоры име-

ют приоритет перед националь-
ным законодательством.

Также президент РФ дал по-
нять, что Беларуси никуда не 
деться, придется заключать 
Таможенный союз с Россией и 
Казахстаном, принимать рос-
сийские таможенные тарифы на 
ввоз «иномарок».

Но самым интересным сюже-
том пресс-конференции стала 
попытка перевоспитания А. Лу-
кашенко. Д. Медведев отчитал 
своего белорусского визави как 
учитель ученика. «За последнее 
время со стороны наших бело-
русских партнеров и самого 
президента Беларуси было сде-
лано значительное число эмо-
циональных заявлений, которые 
зачастую выходили за рамки 
дипломатического протокола, 
а если говорить предельно от-
кровенно, носили весьма спец-
ифический характер по отноше-
нию к отдельным должностным 
лицам Российской Федерации. 
Я имею в виду и членов прави-
тельства, и председателя прави-
тельства нашей страны. Мне это 
не нравится, я считаю это недо-
пустимым». Д. Медведев обра-
тил внимание на то, что выпады 
против министров и премьера 
РФ означают недружественные 
жесты по отношению к прези-
денту России, ибо именно он их 
представлял для утверждения 
Госдуме.

Иначе говоря, российский 
президент публично выступил в 
защиту В. Путина. Это означает, 
что попытка А. Лукашенко вне-
сти раскол в правящий в России 
дуумвират, противопоставить 
«хорошего» главу государства 
«плохому» премьеру пока не 
увенчались успехом. И было 
принципиально важно, чтобы 
ответил белорусскому лидеру 
именно Д. Медведев. Если бы 
это сделал В. Путин, эффект был 
бы совершенно другой.

И еще один сюжет, при-
званный разоблачить А. Лука-
шенко. Президент РФ заявил, 
что ни официально, ни лично 
не просил Лукашенко и других 
должностных лиц признать не-
зависимость Абхазии и Южной 
Осетии. «Все разговоры об этом 
высосаны из пальца. Разговоры 
о том, что кто-то давит на Бела-
русь, носят провокационный 
характер и продиктованы же-
ланием выторговать для себя 
выгодные условия в ходе других 
международных контактов». Кто 
из президентов говорит правду, 
сказать сложно. Но тот факт, что 
один глава государства факти-
чески обвиняет второго во лжи, 
очень знаменателен и премного 
говорит о нравах, царящих в Со-
юзном государстве.

В любом случае, можно кон-
статировать, что Москва осваи-
вает новые формы политиче-
ской борьбы против «заклятого 
союзника». Политический буме-
ранг в умелых руках — острое 
политическое оружие.

$2 МЛРД. В ГОД СЕЛУ – ЭТО МАЛО? 

Белорусско-российской интеграции уже 
почти полтора десятка лет, но впервые 
президент рФ пригласил большую группу 
журналистов из союзной страны на пресс-
конференцию. Формально мероприятие 
посвящено 10-летию подписания договора 
о создании союзного государства. однако 
всем очевидно, что это лишь удобный по-
вод для пресс-конференции д. Медведева. 
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Ежегодно на сельское хозяйство Бе-
ларуси отдается около $2 миллиардов. 
Сегодня государственная поддержка 
составляет около $220 на гектар пашни. 
Согласно международным меркам, счи-
тается, что если такой поддержки $150 
на гектар — это уже очень здорово. 

О сельском хозяйстве Беларуси 
«Еврорадио» беседовало с экспертом в 
аграрной отрасли Анатолием Гуляевым

- Давайте поговорим о сельском хо-
зяйстве Беларуси. Какие сегодня основ-
ные проблемы в нашем сельском хозяй-
стве? Какое оно вообще, и многое ли 
изменилось с советских времен? Может, 
оно осталось таким же, как было тогда?

Гуляев: В Советском Союзе белорус-
ское сельское хозяйство всегда было 
одним из лучших. Лучше были разве что 
страны Балтии - Литва, Латвия, но не на-
много. В те времена Беларусь потребляла 
около 12 миллионов тонн зерна, из них 8 
выращивала сама, а 4 миллиона получа-
ла за мясо от Украины, Казахстана и т.д. 

Беларусь тогда так и называли - фа-
брика мяса. Правда, сами белорусы в 
те времена мяса не видели, разве что 
только в Минске и крупных центрах. Вся 
остальная страна потребляла прошло-
годнее сало. И когда кто-то попадал в 
крупный город, всегда старался привез-
ти с собой мясо. В те времена был даже 
такой анекдот - длинная, зеленая и кол-
басой пахнет, что это такое? А это элек-
тричка из Минска в Брест, или из Минска 
в Гродно…

Сейчас сельское хозяйство Беларуси 
находится в состоянии определенной 
стабилизации, ведь туда вкладываются 
большие деньги. Откуда эти деньги бе-
рутся - известно. Это те самые деньги, 
которые Беларусь получает за дешевую 
российскую нефть. Из этих денег около 
двух миллиардов ежегодно отдается на 
сельское хозяйство - это очень много. И 
министр сельского хозяйства ежеднев-
но ломает голову, куда подевать около 5 
миллионов долларов каждый день, что-
бы так их распределить.

Но как же эти два миллиарда в год ис-
пользуются - это большая проблема. По-
тому что белорусское сельское хозяйство 
не реформировано, оно, по сути, оста-
лось таким, каким и было. Советским. Се-
годня предприятия сельского хозяйства 
называются СПК (сельскохозяйственный 
производственный кооператив), но от 
кооператива там ничего нет. Как управ-
ляли раньше колхозами из района, так и 
управляют сейчас СПК.

- Получается, что денег на сельское 
хозяйство расходуется много, но зарпла-
ты в деревнях маленькие…

- Да, все равно тяжело платить зар-
плату людям. Здесь получается такая 
удивительная вещь - якобы и денег мно-
го и техники хватает, но приходит осень, 
крестьяне собирают урожай, продают то, 
что они сделали за год, рассчитываются 
по кредитам. И остаются без денег…

- У нас сельское хозяйство в ноль ра-
ботает или в минус? Или в плюс?

- Белорусское сельское хозяйство 
- убыточное, хотя на последнем сове-
щании у министра сельского хозяйства 
было названо всего 10 или 20 убыточных 
хозяйств, а все остальные - якобы при-
быльные. Но они прибыльные только за 
счет тех денег, которые даются с нефти. 
А если считать по итогам собственной 
хозяйственной деятельности, почти все 
сельские хозяйства Беларуси - убыточ-
ные.

Из более чем 1500 хозяйств, может 
только 40 или 50 - прибыльные. По сути, 
в каждой области есть 5-7, в некоторых 
- десяток базовых хозяйств, на которые 
все работают. Это тоже советская мане-
ра.

- Крупные хозяйства - как колхозы в 
советские времена, могут ли они сегодня 
быть эффективными в условиях Белару-
си? Или все же только за фермерами бу-
дущее?

- Будущее за фермерскими хозяй-
ствами - это такой тезис, который требу-
ет уточнения. В 1992-м году в Литве все 
колхозы были ликвидированы, там у них 
возникло около 12 тысяч фермерских 

хозяйств с разными участками земли, 
но сегодня происходит процесс укруп-
нения. В этом году в Литве есть сельские 
хозяйства, скажем, в 10 тысяч гектаров 
- это два средних белорусских колхоза, 
которые были в советские времена. Есть 
и больше, есть такой известный фермер 
Карбовских, у него с сыном где-то 20 
тысяч гектаров - это 4 колхоза. Процесс 
укрупнения идет.

- Значит, сегодня такая ставка на круп-
ные колхозы может быть оправдана?

- Ставка на крупные хозяйства может 
быть сегодня оправдана, но на другой 
основе. Знаете, мы сейчас зададим себе 
вопрос - как используются 2 миллиарда 
долларов, которые расходуются ежегод-
но на поддержку сельского хозяйства? А 
используются они плохо, ведь это не соб-
ственность. Ведь все пороки советской 
системы остались. А в Литве или других 
западных странах, если у человека есть 
крупное хозяйство (и пять, и семь, и де-
сять тысяч гектаров), то это все его соб-
ственность.

У нас основной порок советской си-
стемы, так называемая «общественная 
собственность» на средства производ-
ства - осталась.

Между прочим, я бы хотел добавить, 
что сегодня государственная поддержка 
составляет по Беларуси около 220 долла-
ров на гектар пастбища - это очень много. 
По международным меркам считается, 
что если такой поддержки 150 долларов 
на гектар - это очень здорово.

В то же самое время давайте посмо-
трим, что зарабатывают те люди, на со-
держание которых расходуются такие 
огромные деньги? Перед нашим с вами 
разговором я позвонил в Шкловский 
район, такая деревня есть Добрейка, там 
сейчас не в сезон механизаторы, которые 
делают определенные работы, получают 
в лучшем случае 150-200 тысяч рублей. 
Сельский житель получает и пенсию ма-
ленькую.

- Но, с другой стороны, может и сто-
ит делать ставку на сельское хозяйство, 
ведь теперь продукты питания - это глав-
ное, что можно продать?

- Разумеется. Особенно в Беларуси, 
ведь если Беларусь хочет быть полно-
стью самостоятельной, то лезть на меж-
дународный рынок со своей продукцией 
промышленности - совсем невозможно. 
Ну, нечего нам продавать. И даже то, чем 
мы гордимся, например, трактор «Бела-
рус», он по сравнению с «Джон Диром» 
даже рядом не стоял.

Мы не так давно были в Швеции, я 
спрашивал у шведских фермеров, знают 
ли они такой трактор как МТЗ, они долго 
вспоминали, и, наконец, вспомнили, что 
у какого-то там соседа есть такой трак-
тор, но пахать землю на нем они не хотят, 
потому что он слабый. У того человека 
есть лес, и на этом тракторе они из леса 
тягают всякий хворост.

- А система, которая у нас сегодня 
существует, когда колхозы закрепляются 
за разными министерствами - это эффек-
тивно? Понятно, что если это Министер-
ство финансов или какой-то банк, то он 
может финансировать, кредит дать… А 
чем могут помочь Министерства культу-
ры или образования, например?

- На определенном этапе это свое 
полезное дело сделало. Но с другой сто-
роны, получается такая ситуация, как 
с ребенком, который только что начал 
ходить и его все время держат под руки 
и не дают стать самостоятельно на свои 
ноги… И тогда получается, что этот ребе-
нок никогда и не станет жить самостоя-
тельно. Мне кажется, что это не тот путь, 
работать надо самостоятельно.

ВОСПИТАНИЕ 
СОЮЗНИКА


